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سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: متاسفانه این 
گزارش بازتاب دهنده گفت وگوهای ایران و آژانس 
نیســت. پس از توافق دو طــرف ایران بصورت 
مکتوب پاسخ هایی را به این نهاد ارائه داد و چند 
دور مذاکرات حضــوری صورت گرفت اما در این 
گزارش موضوع جدیدی مطرح نشــده و مشابه 
همان گزارشی است که آقای گروسی به پارلمان 

اروپا ارائه کرده بود.
به گزارش ایلنا، سعید خطیب زاده در نشست خبری صبح دیروز 
ضمن تسلیت حادثه دلخراش آبادان و سالگرد رحلت امام خمینی 
)ره( و پس از ارائه گاهشمار دستگاه دیپلماسی در هفته گذشته، 
در پاسخ به این سوال که پیام تحرکات دیپلماتیک در روزهای 
اخیر چیست، گفت: سیاست خارجی دولت در حوزه همسایگی 
با تمرکز خاصی دنبال شد است و میوه این تحرکات در سفر 
سران کشورها دیده و چیده می شود. در سفر مهم دکتر رئیسی به 
عمان حوزه  ی از همکاری ها رقم خورد که سال ها محقق نشده 
بود. در حوزه حمل و نقل و ترانزیت و انرژی و نفت و مراودات 
تجاری توافقات بیار خوبی انجام شد. در حوزه مراودات بسیاری 
از ابتکارات معطل مانده به سند لازم الاجرا تبدیل شد. سلطان 

عمان میزبانی شایسته ای را از رئیس جمهور کشورمان داشتند.
وی ادامه داد: سفر رئیس جمهور تاجیکستان به تهران سفر 
بســیار موفقی بود و ۱۷ سند میان دو کشور به امضا رسید. لذا 
کانون توجهی که سیاست خارجی دولت بر منطقه قرار داده در 
همین سفرها به منصه ظهور رسیده است. آقای امیرعبداللهیان 
در روزهای آینده سلسه سفرهایی خواهند داشت تا مقدمه سایر 

سفرهای سران ایجاد شود.  
سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص گزارش روز گذشته 
دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در خصوص فعالیت های 
ایران گفت: متاسفانه این گزارش بازتاب دهنده گفت وگوهای 
ایران و آژانس نیســت. پس از توافق دو طرف ایران بصورت 
مکتوب پاسخ هایی را به این نهاد ارائه داد و چند دور مذاکرات 
حضوری صورت گرفت امــا در این گزارش موضوع جدیدی 
مطرح نشــده و مشابه همان گزارشی است که آقای گروسی 
به پارلمان اروپا ارائه کرده بود. گزارش منصفانه نیست و بیم این 
می رود که فشارهای سیاسی رژیم اشغالگر قدس مسیر گزارش 

آژانس را از فضای فنی به فضای سیاسی منتقل کرده باشد.  

خطیب  زاده در پاسخ به این سوال که آیا اظهارات جدید رابرت 
مالی از شکست در مذاکرات حکایت دارد، گفت: اظهاراتی که 
برخی مقامات آمریکایی با طراحی و یا پاســخ به پویایی های 
داخلی خود مطرح می کنند ملاک ما برای اظهارنظر نیست. 
اصولاً در حوزه مذاکرات وین کنش ما کاملا روشــن است و 
واکنشی به اظهاراتی که با مصارف داخلی بیان می شود نداریم. 
آنچه برای ما مهم است پیام هایی است که از مجاری مرسوم 
بین ما و آمریکا در حال رفت و برگشــت است و ایران در آن 
مسیر ابتکارات خود را ارائه کرده اســت.وی ادامه داد: رفت و 
برگشــت هایی بوده، البته متأســفانه ایالات متحده تا کنون 
پاسخ های مورد انتظار را نداده است. اگر آمریکا از تذبذب در رفتار 
فاصله بگیرد و تصمیم سیاسی را بگیرد و اعلام کند، قطعاً بن 
بستی نه تنها وجود ندارد، بلکه می توان گفت درصد باقیمانده از 
توافق را نهایی کرد. الان مکث در گفت وگوها به دلیل بی پاسخ 
گذاشتن ابتکاراتی است که ایران و اروپا دادند و باید ببینیم چه 

زمانی ایالات متحده می خواهد تصمیم خود را اعلام کند.
سخنگوی دســتگاه دیپلماسی در پاســخ به این سوال که 
نگرانی های مشترک ایران و تاجیکستان در خصوص افغانستان 

چیســت و آیا اقدام مشترکی صورت خواهد گرفت، گفت: ما 
در بســیاری از موضوعات با همسایگان اشتراک نظر داریم و 
مهمترین آن ها این است که آینده افغانستان باید به دست مردم 
این کشور شکل بگیرد. مقام معظم رهبری هم فرمودند دولت 
همه گیر شامل همه گروه های افغانستانی تشکیل شود. قطعا 
افغانستان نمی تواند تهدیدی برای همسایگان باشد و امیدوار 
هستیم هیات حاکمه افغانستان هم به این مسئولیت واقف باشد.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال پاسخ متقابل ایران نسبت 
به ضبط نفت ایران توسط یونان چیست، گفت: کلیه پاسخ های 
حقوقی و در چهارچوب IMO مرسوم است. باید ببینیم این 
نفت متعلق به کدام بخش خصوصی یا فرد بوده و ایران از حقوق 

اتباع خودش با همه توان حمایت خواهد کرد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال که وزیر 
امور خارجه از امکان دیدار با همتای عربستانی سخن گفته اند 
این دیدار در چه زمانی برگزار خواهد شد، گفت: زمان دور ششم 
گفت وگوها با سعودی مشخص نشده و باید ببینیم توافقات در 
چه سمت و سویی حرکت می کند. در حوزه حج توافقات عملی 
شــده و امیدواریم حج آرامی را داشته باشند و وزارت خارجه به 

همــراه نهادهای ذیربط تمام تلاش های خــود را کرده که با 
همکاری از بخش های مختلف عربستان بتوانیم با این که ضیق 
وقت بوده، حج آرامی را برای حجاج خود فراهم کنیم. باید ببینیم 
در حوزه های دیگر توافق چگونه پیش می رویم و بعد درباره آن 

صحبت می کنیم.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که با توجه به تصمیم آمریکا 
برای عدم خروج سپاه از لیست FTO آیا ایران از این مطالبه 
دست خواهد کشید، گفت: آنچه در رسانه های آمریکایی و غربی 
با طراحی گفته می شود از تاکتیک های قدیمی است که موضوع 
جدیدی نیست. آن چه بین ایران و آمریکا در حال مذاکراه است 
موضوعاتی است که مرتبط با چرخه انتفاع اقتصادی ایران و باز 
 FTO کردن همه اجزای فشار حداکثری آمریکا. در موضوع
برجسته سازی از سوی رژیم صهیونیستی و برخی رسانه های 
آمریکایی صورت گرفت و از آن زمان پاسخ ما روشن بوده که 

فروکاستن آن به این موضوع، موضع ایران نیست.
وی ادامه داد: هدف ما از این توافق انتفاع قطعی مردم ایران 
است. اگر در انتفاع قطعی مردم ایران برخی موضوعات گنجانده 
شود فقط در میز مذاکرات و تصویر نهایی که از توافق در ذهن 
خود داریم و حداکثرها و حداقل هایی که تعریف کردیم و خطوط 
قرمز خود را گفتیم و لذا این رفت و برگشت ها انجام می شود. 
موضوعاتی که بین ما و آمریکا مانده در خصوص تضمین ها، 

افراد و چرخه انتفاع اقتصادی ایران باید تماما انجام شود.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص اقدامات دستگاه 
دیپلماســی برای حل بحران ریزگردها و مقابله به سدسازی 
ترکیه، گفت: موضوع به این سادگی نیست و موضوع تحول 
اقلیمی اســت که در منطقه ما اتفاق افتاده است و بسیاری از 
کشورها در این مساله دخیل هستند. این حوزه حتی در برخی 
موارد تا عربستان سعودی را در برمی گیرد. ما باید با جلوگیری از 
سیاسی شدن موضوع با توجه به اضطرار مساله نسبت به دعوت 
همه کشورها برای حل موضوع اقدام کنیم. ما در سطح منطقه 
و بین الملل موضوع را دنبال می کنیم و البته رفع آن به اراده همه 
کشورها بستگی دارد. خطیب زاده در پاسخ به این سوال که انتظار 
ایران از گزارش گزارشگر ویژه تحریم چیست و اقدام ایران در 
پاسخ به ترور فرمانده سپاه در تهران، گفت:  گزارش خانم دوهان 
که در تهران قرائت شد کاملا آزادانه تهیه شده است و ما کمترین 
مداخله را در سفر ایشان داشتیم و ایشان با همه صحبت کردند و 

حجم ضدیت این تحریم ها را بر مردم عادی ایران دیدند و نکات 
مهمی را هم مطرح کردند. 

وی افزود: امروز مشخص است که مسئول ترور فرمانده ایران 
کیست و این رژیم پاسخ دردناکی را دریافت خواهد کرد. 

ســخنگوی وزارت خارجه در پاســخ به سوالی در خصوص 
هشدار دولت یونان به نفتکش های این کشور برای عدم ورود 
به آب های ایران گفت: چرا عاقل کند کاری که باز آرد پشیمانی. 
این که عبور در آب های سرزمینی ایران باید عبور بی ضرر باشد 
و اگر تخلفاتی صورت بگیرد، برخی کشتی ها به بنادر میزبان 
هدایت شوند امر جدیدی نیست. به دولت یونان توصیه می کنم 
به جای هیاهوها از مسیر قانونی اقدام کرده و وکیل بگیرد و ما به 
عنوان وزارت خارجه کمک می کنیم. خدمه کشتی در وضعیت 
خوبی هستند و تلفن ها و ارتباط خود را با خانواده دارند و هیچ 

نگرانی درباره آنها نیست.
خطیب زاده همچین در پاســخ به این ســوال که روزشمار 
پایان آتش بس در یمن به پایان رســیده، آیا ایران از تدام این 
آتش بس استقبال می کند، گفت: ایران به صورت ویژه تلاش 
می کند شاهد ادامه آتش بس در یمن و رفع محاصره باشیم. 
آقای امیرعبداللهیان با مقامات مختلف و آقای خاجی با مقامات 
مختلف مرتبط صحبت کردند و گفت وگوی امیرعبداللهیان 
با گوتــرش و بورل بخش عمده اش معطــوف به یمن بود. 
کشورهای ائتلاف نمی تواند وضعیت مردم یمن به تراژدی تلخ 
تبدیل شــده و امیدواریم شاهد رفع محاصره و تشکیل دولت 
یمنی - یمنی باشیم. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به 
سوالی در خصوص اهداف سفر معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
به نروژ و اینکه آیا موضوع اسدالله اسدی نیز در این سفر مطرح 
خواهد شــد، گفت: محور اصلی سفر دوجانبه به نروژ است و 
موضوعات منطقه ای و بین المللی و همچنین مباحث دوجانبه 
و موضوعات مرتبط با مذاکرات وین یکی از موضوعات است. 
آقای امیرعبداللهیان در سفر کوتاه به داووس بحث دیپلمات های 
ایرانی را مطرح کرد و خواســتار آزادی فوری اســدالله اسدی 
هســتیم چرا که کل فرآیند غیرقانونی بوده و آلمان و بلژیک 
بدعت بسیار خطرناکی را بنا نهادند و باید این را بلافاصله اصلاح 
کنند و این  کشورها در موقعیتی نیستند که درباره هیچ موضوعی 
صحبت کنند و در مباحث حقوق بشــری رفتارهای غیرقابل 

قبولی را از خود نشان داده اند.

خطیب زاده در نشست خبری:

گزارش آژانس بازتاب دهنده گفت وگوهای ایران با این نهاد نیست

نماینده مردم تبریز در مجلس:

دولت در اجرای مصوبه ارز ترجیحی، برعکس عمل کرد
نماینده مردم تبریز در مجلس، گفت: اینکه به 
معیشت مردم شوک وارد شود و بعد گفتاردرمانی 
کنند، این کافی نیست. اقدامات اجرایی مناسب 
باید پشتوانه این اقناع باشد. وگرنه اینکه بیایند در 
تلوزیون و فضای مجازی صحبت های دانشگاهی 
ارائــه دهند به جای اینکــه تصمیمات اجرایی 
خودشان را توضیح دهند، این به چه درد جامعه 

می خورد؟
محمدحسین فرهنگی نماینده مردم تبریز در مجلس در 
گفت وگو با ایلنا، در پاسخ سوالی پیرامون مضمون سخنانی 
رئیس جمهور که به تازگی چندباری از کلیدواژه »تصمیمات 
ســخت« اســتفاده کرده ، گفت: اینکه در مکنونات ذهنی 
مسئولان اجرایی و آقای رئیس جمهور چه می گذرد، من از 

آن اطلاعی ندارم اما آنچه که خیلی روشــن است، اجرای 
صحیح قانون است.فرهنگی در انتقاد از شیوه اجرای قانون 
بودجه درخصوص ارز ۴۲۰۰ تومانی، ابراز داشــت: در بودجه 
سال ۱۴۰۱ و مشابه آن در بودجه ۱۴۰۰ به دولت مجوز داده 
شد، الزامی وجود نداشت؛ مجوز هم این بود که ابتدا نسبت به 
تامین کالابرگ الکترونیکی و حفظ قیمت ها برمبنای شهریور 
۱۴۰۰ اقدام شــود، پس از آن که مقدمات لازم فراهم شد 
و ســهمیه هایی که مردم نیاز دارنــد از طریق کالابرگ در 
اختیارشان قرار داده شد، نسبت به حذف ارز ۴۲۰۰ اقدام کنند. 
دولت این را برعکس عمل کرد یعنی اول نسبت به حذف 
ارز اقــدام کرد، بعد به دنبال جبران رفت، آن هم به صورت 
نقدی که این یارانه نقدی معلوم نیست به هدف بنشیند یا خیر.
وی ادامه داد: نکته دیگر ایرادات دهک بندی هاســت، در 

دهک بندی ها ایرادات بسیار گسترده ای وجود دارد و خیلی از 
واجدان شرایط هستند که استحقاق دریافت یارانه را دارند اما 
حذف شدند. از قبل هم نســبت به دولت ها این ایراد وجود 
داشت که اطلاع دقیقی از دهک های درآمدی واقعی ندارند. 
مثلا یک زوج شــاغل که عمده درآمدشان صرف اقساط 
مسکن شان می شود این ها ممکن است از نظر تامین اقلام 
مختلف از جمله مواد غذایی دچار مشــکلات جدی باشند، 
درحالیکه از نظر دولتی ها این ها چون هر دو نفر شاغل هستند 
و مســکن هم دارند و چه بسا خودرو هم داشته باشند، جزو 
دهک های برخوردار محسوب می شوند. لذا ما یک تذکر را 
خطــاب به دولت در این موضــوع در صحن مجلس آماده 
کردیم و حدود ۶۰ نفر از نمایندگان هم آن را امضاء کردند، 
مضمــون تذکر هم این بود کــه دولت به همه متقاضیان 

کالابرگ ها را اختصاص دهد و از آن ها حمایت انجام شود.
نماینده مردم تبریز در مجلس همچنین خاطرنشان کرد: 
درعین حال که وارد کردن شــوک های مختلف به جامعه را 
مناسب نمی دانیم و توصیه هم نمی کنیم اما اقدام براساس 
قانون اگر درســت انجام شود، واقعا تصمیم بزرگی است و 
جراحی مثبتی است و آرامش هم به جامعه می دهد و نگرانی ها 

را به کل برطرف می کند.
فرهنگی در پاسخ به این سوال که »در زمان اجرای طرح 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اقناع کافی در افکار عمومی صورت 
نگرفت، اهمیت موضوع گفت وگو با مردم و اقناع را چه اندازه 
ارزیابی می کنید؟«، گفت: ببینید اقناع خوب است اما صرفاً 
اقناع کافی نیست، اینکه به معیشت مردم شوک وارد شود 
و بعد گفتاردرمانی کنند، این کافی نیست. اقدامات اجرایی 

مناسب باید پشــتوانه این اقناع باشد. وگرنه اینکه بیایند در 
تلوزیون و فضای مجازی صحبت های دانشگاهی ارائه دهند 
به جای اینکه تصمیمات اجرایی خودشان را توضیح دهند، این 

به چه درد جامعه می خورد؟
وی تصریح کرد: چیزی که به درد مردم و جامعه می خورد 
این است که درب منزل با یک دستگاه پوز سهمیه های اقلام 
مورد نیاز به دستشان واصل شود و خط کشی های نادرست 
دهک ها از بین برود و همه متقاضیان بتوانند به چیزی که 
لازم دارند، دسترسی پیدا کنند. بعد از اجرای این اقدامات بیایند 
توضیحات را ارائه کنند، حتما مفید و موثر اســت اما صرف 
اینکه بحث های تئوریک و دانشگاهی را در رسانه مطرح کنیم 
به اسم اینکه داریم افکار عمومی را اقناع می کنیم، قطعا افکار 

عمومی با این چیزها اقناع نمی شود.

 امیرعبداللهیان: سیاست »نه شرقی نه غربی«
 به معنی انزوا طلبی نیست

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: سیاست و رویکرد »نه شرقی نه غربی« که 
یکی از مهمترین سیره های امام خمینی در عرصه سیاست خارجی است، نه 

انزوا طلبی است نه دوری از شرق و غرب.
به گزارش اقتصادآنلاین، حســین امیرعبداللهیان در سخنانی در هم اندیشی سالانه مرکز 
مطالعات سیاسی و بین المللی وزارت امور خارجه با عنوان »سیاست خارجی متوازن در مکتب 
امام خمینی )ره(« که روز سه شنبه در مرقد مطهر امام خمینی برگزار شد به دکترین سیاست 
خارجی دولت سیزدهم اشاره کرد و گفت: در اندیشه سیاسی امام از وقتی موضوع مخالفت امام 
با کاپیتولاسیون مطرح شد نفی سلطه گری مورد تاکید است و در سه دهه گذشته نیز این مساله 
به خوبی توسط رهبری مدیریت شده است. یکی از آثار این مساله توجه به موضوع »نه شرقی نه 

غربی« است. این نه انزوا طلبی نه دوری از شرق و غرب.

 کوچکی نژاد: درآمد فرزندان ملاکی
 برای حذف یارانه خانواده نباشد

یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه باید اصلاحات لازم 
در دهک بندی خانوار برای دریافت یارانه انجام شود، گفت: باید در سامانه 
جامع رفاه ایرانیان راستی آزمایی صورت گیرد نه اینکه درآمد فرزندان ملاکی 

برای حذف یارانه سرپرست خانواده باشد.
جبار کوچکی نژاد در گفت وگو با ایسنا با اشاره به انتقاداتی از نحوه تخصیص یارانه گفت: اخیرا 
جلسه ای با وزیر کار تشکیل شد که در آن جلسه وزیر اعلام کرد حدود شش میلیون نفر یارانه 
بگیر حذف شــدند و اشتباهی رخ داده اســت لذا قرار شد اصلاحات لازم اعمال شود چون در 
مواردی فردی از خانواده جدا شده اما یارانه آن فرد جدا نشده است و یا اینکه از حساب فردی برای 

ایجاد شرکتی استفاده شده ولی این ها در پرداخت یارانه ملاک قرار نگرفته است.
وی تأکید کرد: باید به مردم به صراحت اشتباهات انجام شده در حذف یارانه بگیران اعلام شود 
چون بخش وسیعی از آن ها مستحق دریافت یارانه بودند، برخی دیگر هم مستحق دریافت یارانه 
نبودند اما اموال خود را پنهان کردند به همین دلیل است که باید سامانه جامع رفاه ایرانیان اصلاح 
شده و اینکه اصلاحات لازم در دهک بندی برای پرداخت یارانه انجام شود.نماینده رشت خاطر 
نشان کرد: اشتباه این بود که قبل از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اقدامات لازم صورت نگرفت. باید 
حداقل دو، سه ماه قبل راستی آزمایی می شد بعد ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف کرده و یارانه پرداخت 
می کردند نه اینکه این کار به صورت همزمان انجام شود که یک خطا است. اتفاقی که باعث 
جنگ روانی بین مردم و اعتراضاتی از سوی آن ها شد. وی در پایان با تأکید بر لزوم راستی آزمایی 
برای پرداخت یارانه گفت: ممکن است در خانواده ای فرزندان حقوق بگیر باشند اما این ارتباطی 

ندارد که به واسطه درآمد فرزندان یارانه سرپرست خانواده حذف شود.

دپو روغن موتور در بازار
 خبری از نظارت سازمان حمایت نیست

در حالی برخی تولیدکنندگان مدعی موافقت ســازمان حمایت با افزایش 
۲۵ درصدی قیمت روغن موتور شده اند که مقامات این سازمان با سکوت 

و عدم واکنش خود بازار را در بلاتکلیفی فرو برده اند.
به گزارش تسنیم، طی روزهای اخیر اخبار مختلفی مبنی بر تغییرات قیمت روغن موتور در بازار 
مطرح شده است حتی تعدادی از تولیدکنندگان روغن موتور اعلام کردند که سازمان حمایت با 
افزایش قیمت آنها موافقت کرده و به زودی روغن ها با قیمت های جدید راهی بازار می شوند.

البته نامه منتشر شده به نقل از انجمن پالایشگاه های روغن سازی ایران مبنی بر اعلام افزایش 
۲5 درصدی قیمت روغن موتور با موافقت سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان از 
سوی ۴ شرکت نفت بحران ، نفت پارس، نفت ایرانول و نفت سپاهان در حالی مطرح می شود  
که هنوز هیچ مجوز رسمی مبنی بر افزایش قیمت روغن موتور صادر نشده است.اما نکته قابل 
تامل اینجاست سازمان حمایت به عنوان متولی صدور افزایش قیمت هنوز هیچ پاسخی نسبت 
به این نامه که در فضای مجازی منتشر شده نداده است و بیشتر ترجیح می دهد در این رابطه 
سکوت کند. سکوت سازمان حمایت درحالی همچنان ادامه دارد که بازار فروش روغن متشنج 
شده و توزیع و عرضه روغن در بازار تاحد قابل توجهی کاهش پیدا کرده است. مشاهدات تسنیم 
از بازار فروش روغن موتور حکایت از آن دارد که کارخانجات شایعه افزایش 8۰ درصدی قیمتها را 
در بازار مطرح و عرضه خود را متوقف کرده اند همین موضوع باعث شده تا خرید و فروش روغن 
در بازار دچار مشکل شود. حتی آن دسته از فروشندگانی که در مغازه های خود روغن موتور دارند 

آن را دپو نموده وحاضر به فروش آنها نیستند.
به اعتقاد فروشندگان روغن موتور اگر قرار بر افزایش قیمت است مراجع مربوطه به صورت 
رســمی اعلام کنند چرا که اخبار ضدونقیض در مورد افزایش قیمتها بازار را متشــنج کرده و 
خریداران را در بلاتکلیفی مطلق قرار داده است. از آن طرف تولیدکنندگان نیز از فضای متشنج 
بازار سوءاستفاده کرده و حاضر به عرضه روغن نیستند.  نکته مهم اینجاست چرا سازمان حمایت 
به عنوان متولی نظارت بر بازار قیمت و عرضه روغن حاضر به پاسخگویی نیست و در تماس های 
متعدد خبرنگار تســنیم با این مجموعه هنوز در مورد چرایی بهم ریختگی بازار روغن و اقدام 

خودسرانه تولیدکنندگان پاسخی را مطرح نمی کند.

وزیر آموزش و پرورش:
مخالف برگزاری کنکور به شیوه رایج هستم

نوری گفت: مخالف برگزاری کنکور به این شــیوه ای که برگزار می شود، 
هستیم و معتقدیم خود دانشگاه ها باید پذیرش و جذب دانشجو را انجام 

دهند.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، یوسف نوری در جمع تشکل های دانش آموزی استان 
گلستان گفت: برگزاری کنکور به ما ربطی ندارد و ما نظام تربیت عمومی هستیم.او گفت: من با 
برگزاری کنکور به این شکل مخالف هستم و به نظر من کار پذیرش دانشجو باید از طریق خود 
دانشگاه ها انجام شود.نوری گفت: ما می خواهیم کنکور از حالت تست زنی خارج شود و پیش 
بینی شده به سمت تشریحی و الکترونیکی شدن برود.او گفت: در کنکور اختلاف نظر ها مربوط 
به ده درصد رتبه های زیر سه هزار است و در حال حاضر 5۰۰ هزار صندلی خالی در دانشگاه ها 
داریم.نوری گفت: به هیچ عنوان اجازه نمی دهیم امسال کنکور در مدارس کشور برگزار شود و این 
کار باید در خود دانشگاه ها انجام شود مگر اینکه از قبل در دفترچه های کنکور محل برگزاری در 
مدارس مشخص شده باشد در این صورت به احترام مردم این اجازه را می دهیم.او گفت: ما شما 
دانش آموزان را در جامعه موثر میدانیم به همین دلیل در تمام سفر های استانی جلساتی را با حضور 
دانش آموزان شرکت می کنیم.او گفت: ما نمی توانیم دانش آموزان فردا را با مطالب دیروز در بازه 
زمانی امروز آموزش دهیم و قبول داریم مهارت هایی که به معلم ها میدهیم منسوخ شده است.  
نوری گفت: جامعه ما اسیر رسانه است و رسانه های استکباری با استفاده از قدرت ارتباطات افکار 
جامعه ما را مدیریت می کند.نوری گفت: شما دانش آموزان به عنوان حلقه های میانی می توانید 
مشکلات جامعه را ببینید و دور هم جمع شوید و راه حل آن را پیدا کنید.او درباره هوشمند سازی 
مدارس گفت: برای هنرستان های کشاورزی در فروردین امسال تصمیم گرفتیم این هنرستان ها 
هوشمند شوند و در مصوبه هیئت وزیران هم آمده که بتوانند از تسهیلات ارزان قیمت بهره ببرند.

نوری گفت: دانش آموزان باید تلاش کنند تنها مطالبه جو نباشند و به دنبال عمل کردن هم 
باشند.او گفت: از دانش آموزان می خواهم به موضوع حلقه میانی توجه کنند و ممکن است در 
مسیر با مشکلاتی از سوی افراد مختلف مواجه شوند، اما باید به راهشان ادامه دهند، چون در این 
صورت کارشان پررنگ تر در جامعه دیده می شود.نوری گفت: برای اجرای سند تحول بنیادین 
قرارگاهی تشکیل شده است، این سند یک روزه اجرا نمی شود و برای اجرای آن نقشه راهی 

تعریف شده است و طبق این نقشه در حال حرکت است.

در پی پافشاری مجلس؛
طراحی و تصاویر روی اسکناس تغییر می کند

نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس از انتشار پول های منقش به 
تصاویری از نمادهای تبریز و آذربایجان توسط بانک مرکزی خبر داد.

به گزارش اقتصاد آنلاین، روح الله متفکرآزاد صبح دیروز در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره 
به ضرورت معرفی نمادها و مفاخر آذربایجان در سطح ملی و بین الملی، اظهار داشت: از سال 
گذشته به صورت جدی با وزیر محترم اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی مکاتبات و پیگیری 
هایی داشتیم که خوشبختانه به ثمر نشست و تصویر یکی از نمادهای آذربایجان بر روی یکی 
از اسکناس های رایج کشور منتشر شد.وی با بیان اینکه مقبره الشعرا به عنوان یکی از مهمترین 
نمادهای تبریز و آذربایجان که مدفن بزرگترین شاعران این خطه زرخیر در سده های گذشته بوده 
در این موضوع مورد توجه قرار گرفته است، افزود: این نماد ارزشمند پس از پیگیری های مستمر، 
بر روی اسکناس ۲۰۰۰۰ ریالی چاپ شده و توزیع این اسکناس ها به زودی در سراسر کشور 
آغاز خواهد شد.نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
معرفی نمادهای تبریز و آذربایجان علاوه بر معرفی ظرفیت های این خطه، در جذب گردشگر 
نیز موثر است، تصریح کرد: چاپ نمادهای آذربایجان در اسکناس دو هزار تومانی، آغاز راه بود و 
تلاش می کنیم نمادهای دیگری هم در سایر اسکناس ها و یا صفحات پاسپورت ایرانی منتشر 
شود.متفکرآزاد، نقش مهم مردم تبریز و آذربایجان در وحدت ملی و جریانات سیاسی، فرهنگی و 
اقتصادی تاریخ ایران را یادآور شد و با اشاره به داشتن سرمایه های بزرگ فرهنگی و تاریخی در 
این خطه، ابراز داشت: در کنار سایر مطالبات اقتصادی مردم تبریز، اسکو و آذرشهر از وزیر اقتصاد 
و رئیس کل بانک مرکزی، انتشار اسکناس با نمادهای این خطه، یکی از خواسته های قدیمی 

مردم منطقه بود که خوشبختانه پیگیری کرده و به نتیجه رساندیم.

اخبار کوتاه 

یادگار امام تاکید کرد: هیچ سیاستمدار 
خارجی یا همان دیپلماتی جز با قدرتی که 
از مردم می گیرد نمی تواند کاری از پیش 
ببرد. ریشه یک دیپلمات قوی به قدرتی 

است که از اعتماد مردمش می گیرد.
به گزارش ایلنا، سیدحســن خمینی در نشست 
»سیاســت خارجی متوازن در مکتب امام خمینی 
)ره(« گفت: سیاست خارجی جمهوری اسلامی تمام 
هویت خود را در همین کلمات دارد؛ اولا سیاست به 

عنوان اینکه علمی برای به دست آوردن بیشترین منافع با کمترین هزینه است و 
نیازمند دانش است. سیاست در زمره علوم عقل عملی است و پایه آن این است 
که انسان همواره در کارها منافعش بر هزینه هایش برتری داشته باشد. اگر شما 
احیانا کاری کردید که منافعش کمتر از هزینه باشد، این کار از عقلانیت تهی 
است. البته محاسبه آیتم هایی که این موضوع را مشخص می کند بسیار سخت 
اســت.وی ادامه داد: دومین مسأله این است که این سیاست خارجی قرار است 
مشکلات حوزه سیاست خارجی را حل کند. البته هیچ سیاستمدار خارجی یا همان 
دیپلماتی جز با قدرتی که از مردم می گیرد نمی تواند کاری از پیش ببرد. ریشه یک 
دیپلمات قوی به قدرتی است که از اعتماد مردمش می گیرد.وی افزود: سومین 
نکته این است که مربوط به جمهوری اسلامی است. جمهوری اسلامی مبتنی 

بر خلافت نیســت و مبتنی بر ملت- دولت است 
که به دنبال ارتباط با فضای بین الملل است. انقلاب 
اسلامی در حوزه نظر چندین کار مختلف انجام داده 
است؛ نخست اینکه عنصر رای مردم را داخل در 
حکومت کرده است و این مقوله بسیار مهمی است.
تولیت آســتان حضرت امام خمینی )ره( گفت: 
تا قبل انقلاب بسیاری می گفتند چیزی با عنوان 
رای مردم وجود ندارد و تنها چیز بیعت اســت. ما 
پذیرفته ایم که کشوری هستیم که از خلیفه گری 
خارج شــده ایم. جهان تشیع پذیرفته که رئیس جمهوری دارد که با آرای مردم 
انتخاب می شود. چهارمین نکته قید اسلامی است به این معنا که ارزش هایی 
که پیامبر اسلام و ائمه اطهار مطرح کرده در مجموع تصمیمات ما حاکم باشد. 
نخستین اصل موازنه منفی در لفظ شهید مدرس و شعار نه شرقی و نه غربی 
است. حجت الاسلام خمینی گفت: اگر حاکم در سبد تصمیم، منافع و هزینه ای 
ببیند که منافع آن منافع ملت و بلندمدت است، این کار عاقلانه است. اگر هدف 
تصمیم منفعت یک گروه و جمع باشد و نه منفعت ملی، عین ذلت است. شجاعت 
یعنی انسان آماده فداکاری باشد و آمادگی این را داشته باشد که در مرحله جان 
و مال و آبرو از این ها بگذرد. سیاست نه شرقی و نه غربی ما که از قاعده اسلام 

تبعیت می کند این تابعی از نوعی زندگی عاقلانه است.

با توجه به دو مرحله ای شدن صدور پروانه ساختمانی سرعت صدور پروانه و اجرای 
ساخت ساز ها تسریع شده است.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، دیروز در »میز اقتصاد« درباره هفت خان صدور پروانه ساخت و ساز، با 
حضور خوش گفتار عضو هیئت مدیره نظام مهندسی ساختمان تهران، قربانی مدیرکل فنی و ارزیابی وزارت 

کشور و مرتضوی عضو هیئت مدیره کانون انبوه سازان ایران برگزار شد.
در زمان صدور پروانه ساختمانی چند بخش باید در این زمینه حضور داشته باشند؟

مدیرکل دفتر فنی و برنامه ریزی عمرانی وزارت کشور: در مرحله صدور پروانه ساختمان، شهرداری  به 
نمایندگی از تمام بخش های حاکمیت دولت و در مرحله صدور منویات در نظر می گیرد. از سال ۷۰ چه 
مراحلی و مراحل متعددی را قانون گذار برای صدور پروانه لحاظ کرده و شهرداری باید به نمایندگی از سایر 
بخش ها  پروانه ساختمانی را صادر کند.سه ضلع برای صدور پروانه ایجاد می شود؛ حقوق مالک، حقوق شهر 
و حقوق شهروندان و قوانین متعددی که حتما باید تسریع  شود؛  اگر حقوق  شهر و شهروندان را در نظر 
بگیریم؛ ممکن است این روند به طول بیانجامد در ضوابط صدور پروانه ساختمانی  قوانین متعددی در نظر 

گرفته شده است.
کدام نهاد جایگاه مهم تری در صدور پروانه دارد؟

خوش گفتار عضو هیئت مدیره نظام مهندسی ساختمان  تهران: برای صدور پروانه ساختمانی باید سه حقوق 
از جمله حقوق رعایت شود که حقوق شهروند، حقوق مالک از حقوق شهرداری بسیار داری رتبه بالاتری است 

و این موضوع از سال ۷۴ دارای ملاحظات ضوابط دقیق تری شده است.
زمان بر بودن صدور پروانه مانع ساخت وساز شده است

عضو هئیت مدیره نظام مهندسی تهران: یک ساختمان بسته به هزینه عملیات و نوع کاربری و برای 
احداث و عملیات ساختمانی براســاس زمانی که می برد پروانه آن صادر می شود به طوری که بخشی از 
عملیات براســاس مطالعات که انجام می شود و مجوزی که صادر می شود و متناسب با زمانی که می برد 

پروانه آن صادر می شود.
هم اکنون پروانه های ساختمانی در چند مرحله صادر می شود؟

عضو هیئت مدیره نظام مهندسی تهران: براساس تیم مهندسی و مقررات و سایر الزاماتی که مشخص شده 
صدور پروانه ساختمانی دو مرحله ای شده و اگر گسترش یابد پروانه شهرسازی را خواهیم داشت و  حقوق 

شهروندان و زمان بر در حد یک تا دو ماه زمان می برد.
پیش از این چه میزان زمان صدور پروانه ساختمانی است؟

عضو هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان: تا پارسال زمان برای صدور پروانه ساختمانی یک سال 
زمان لازم بود، اما قول دادند که این زمان به دو ماه کاهش یابد.وزارت کشور از سه مرحله ای شدن صدور 
پروانه ساختمانی حمایت می کند اما باید نگاه شهردار به این موضوع را هم در نظر بگیریم؛ چرا که اجرای این 
روش و صدور سند مرحله بسیار جدی است و باید مالک سند تبدیل به سند تک برگ کند تا از طریق آن 
اصلاحات در حد متر و سانت در نظر گرفته شود همین این اقدام و اقدامات دیگر از جمله طراحی باعث زمان 

بر بودن صدور پروانه ساختمانی می شود و باعث ایجاد چالش برای انبوه سازان می شود
سید محمد مرتضوی عضو هئیت مدیره کانون انبوه سازان ایران: بر اساس تمهیدات وزارت کشور صدور 
پروانه ساختمانی در سه مرحله انجام می شود که پروانه شهرسازی و طراحی معماری وارد فرآیند و زمانبری 
و نهایت پروانه احداث و پروانه اجرایی است که این سه مرحله ای شدن مشکلات مالکان را کاهش می دهد 
و صدور پروانه باعث می شــود مالک با تمانینه نقشه های سازه و تکنیکی و کار های مراحل اجرای کار را 

شروع کند.
آیا صدور مجوز در تهران حضوری است؟

مرتضوی: تمام شهر های کشور صدور پروانه ساختمانی باید از یک نسخه واحد برخوردار شوند اما امروزه 
و پنجره واحد و مراجعات همه سازمان های نظام مهندسی در بسیاری از شهر ها بر خلاف تهران به صورت 
حضوری است این در حالی است که امکان صدور پروانه های ساختمانی را در تهران در قالب دفاتر الکترونیکی 

فراهم کرده ایم.
شهرداران کشور از جمله مشهد، تبریز، کرمانشاه و کرمان در ارتباطی تلفتی اعلام کردند: کاهش زمان 
صدور پروانه ساختمانی یک هفته نیازمند همکاری دستگاه های دیگر در پاسخگویی به استعلام ها و به 

اشتراک گذاری اطلاعات است.

معاون وزیر راه و شهرســازی با اعلام 
این که متقاضیان نهضت ملی مســکن 
۵ ســاله خانه دار می شــوند، گفت: با 
سازندگان برای ساخت واحدها با حداقل 

قیمت به توافق رسیدیم.
به گزارش تســنیم، محمود محمودزاده با اشــاره 
به برنامه اجرایی نهضت ملی مســکن در چارچوب 
مقررات قانون جهش تولید، تدوین شده است، اظهار 
کرد: این برنامه از گام نخست، مشتمل بر نیازسنجی 

مسکن و زمین   تا مرحله پایانی که تکمیل و تحویل واحد مسکونی به متقاضیان 
است، به جزئیات مورد مطالعه قرار گرفته و تدوین شده است. وی تصریح کرد: در 
چارچوب اجرای این برنامه و به منظور حداقل کردن هزینه تامین مســکن برای 
گروه  های هدف، زمین که مهمترین و گران قیمت  ترین نهاده تولید است.وی ادامه 
داد: با هزینه حداقلی و در قالب اجاره بلند مدت 99 ساله به متقاضیان تخصیص داده 
شده، همچنین بخش قابل ملاحظه  ای از هزینه احداث در قالب تسهیلات بانکی 
بدون نیاز به سپرده  گذاری تامین شده است. سقف تسهیلات در شهر تهران ۴5۰ 
میلیون تومان، کلان شهرها ۴۰۰ میلیون تومان، مراکز استان ها 35۰ میلیون تومان 
و سایر شهرها 3۰۰میلیون تومان است.وی تصریح کرد: به علاوه هزینه ساخت با 
قیمت و تعدیل حداقلی با سازندگان توافق شده و تا حدود زیادی افزایش  های ناشی 

از هزینه احــداث در طول دوره اجرا را کنترل کرده 
است. علاوه بر موارد فوق، پرداخت یارانه نرخ سود 
تسهیلات، تخفیف در هزینه صدور پروانه و عوارض 
شهرداری، انشعابات و نظام مهندسی با سازوکارهای 
خاص مربوط به خود طراحی شده و کلیات آن مورد 
توافق دستگاه  های ذیربط قرار گرفته که در صورت 
تامین منابع از ســوی دولت برای گروه  های هدف 
مبتنی بر برنامه اجرایی اعمال خواهد شــد.معاون 
مســکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی بیان 
کرد: جمیع موارد فوق منجر به کاهش قابل ملاحظه هزینه تامین مسکن برای 
خانوارهای واجد شــرایط شده و دوره انتظار دسترسی به مسکن را که در شرایط 
عادی بازار بیش از 5۰ سال به درازا می  کشد، به حدود 5 سال کاهش می  دهد.وی 
با بیان این که طرح نهضت ملی مسکن در دو قالب ملکی و اجاره  ای برنامه  ریزی 
شده است، گفت: علاوه بر تامین مسکن ملکی، فرایند اجاره  داری حرفه  ای را در 
کشور پایه گذاری کرده و برای تامین مسکن اقشار کم  درآمد جامعه که به هیچ عنوان 
امکان دستیابی به مسکن ملکی را ندارند، چاره  اندیشی کرده است. لازم به اشاره 
است که این برنامه دارای ابعاد بسیار گسترده اعم از ثبت نام و پالایش متقاضیان، 
تامین زمین، تامین منابع مالی، انعقاد قرارداد ساخت و مدیریت اجرا، مدیریت وجوه 

متقاضیان، تامین خدمات زیربنایی و روبنایی و... است.

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: میزان افزایش 
نرخ ارز پس از اعلام شکست برجام به سیاست هایی 
که دولت اعمال می کند بستگی دارد. اگر سیاست ها در 
راستای کنترل جو روانی و بازار ارز باشد، افزایش نرخ 

ارز هم کنترل می شود.
مرتضی عزتی در گفت وگو با ایلنا با اشاره به وضعیت اقتصادی 
کشور با شکست برجام اظهار داشــت: شکست برجام یا توافق 
برای احیای برجام به راحتی قابل پیش بینی نیست با کوچک ترین 
چرخش دو طرف سرنوشت برجام تغییر می کند اما اگر مذاکرات 
درباره احیای برجام به سرانجام نرسد، معتقدم بخش قابل توجهی 
از آسیب های کوتاه مدت و شوک وار را تحمل کردیم که مصداق 
بازر آن افزایش نرخ ارز اســت کــه ارز 3۰۰۰ تومانی وارد کانال 
۲۰۰۰۰ تومانی شــد.وی ادامه داد: از سوی دیگر همین الان هم 
در شرایط تحریمی قرار داریم و سخت ترین تحریم ها علیه ایران 
وضع شده است.این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: اگر شکست 
برجام به صورت رسمی اعلام شود، شوک انتظاری ایجاد خواهد 
شــد و می تواند نرخ ارز را بالا ببرد اما با اعلام شکست برجام به 
صورت عملی اتفاق جدیدی رخ نمی دهد. نکته مهم این است که 
توافق برای احیای برجام منافع قابل توجهی از جمله کاهش هزینه 
مبادلات و واردات، تسهیل فرایند صادرات، از همه مهم تر افزایش 
درآمدهای ارزی و افزایش فروش نفت، بهبود فضای سرمایه گذاری 
و کسب و کار و...  برای اقتصاد کشور خواهد داشت و به طور قطع 
شرایط اقتصادی کشور تغییر می کند اما اگر برجام شکست بخورد 

این منافع دست نیافتی می شوند.  عزتی با بیان اینکه با دسترسی 
به این منافع افزایش رشــد نرخ اقتصادی محقق خواهد شد و در 
سال اول، شاهد رشد شاخص های اقتصادی خواهیم شد، گفت: 
در صورتی که بتوانیم بهره برداری خوبی از این منافع داشته باشیم،  
رشد اقتصادی ادامه دار می شود. حتی با احیای برجام اگر مسئولان 
به دنبال منافع اقتصادی نباشند، ادامه رشد اقتصادی متوقف خواهد 
شد. اعمال سیاست های نادرست اجازه نمی دهند که از منافع برجام 
به درستی منتفع شویم.وی درباره جو روانی ناشی از اعلام شکست 
برجام اظهار داشت: اگر به صورت رسمی اعلام شود شوک انتظاری 
بر بازار ارز و به دنبال آن بر تمام بازارها اثر می گذارد. میزان افزایش 
نرخ ارز پس از اعلام شکســت برجام به سیاست هایی که دولت 
اعمال می کند بســتگی دارد. اگر سیاســت ها در راستای کنترل 
جو روانی و بازار ارز باشــد، افزایش نرخ ارز هم کنترل می شــود.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: احیای برجام موجب افزایش 
درآمدهای ارزی و آزادسازی پول های بلوکه شده می شود و تسهیل 
انتقال ارز از خارج به کشور باعث می شود تلاطم های ارزی در کشور 
برطرف شود و بازار ارز را وارد فضای ثبات می کند. اما شواهد نشان 
می دهند که دولت به طور رسمی تمایل ندارد که قیمت ارز کاهش 
پیدا کند بنابراین حتی با توافق برجام و آزادسازی ارزهای بلوکه شده 
و افزایش درآمدهای ارزی، میزان کاهش قیمت ارز بســیار ناچیز 
خواهد بود.عزتی افزود: آنچه که دولت در مصوبات اعلام می کند 
نشان می دهد که در شرایط برجامی هم کاهش قیمت ارز ناچیز 

خواهد بود و حداکثر کاهش قیمت ارز به ۱۰ درصد می رسد.

 تصمیمی که هدف آن منفعت یک گروه باشد 
عین ذلت است

 صدور پروانه های ساختمانی در کشور
 دو مرحله ای شد

سیدحسن خمینی:

 محمودزاده: ساخت واحدها
 با حداقل قیمت انجام می شود

 تاثیر اندک آزادسازی پول های 
بلوکه شده بر بازار ارز

توافق وزارت راه با سازندگان نهضت ملی مسکن
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